
Jaarplan 2018 Duurzaam Hilversum  
 

1 Waar staan we nu? 

 

 

Met een totale CO2 reductie van 41,7 kton in 2017 zitten we op schema om ons doel, 100 kton in 

2020, te halen. Het merendeel van de 20 kton extra reductie (ten opzichte van 2016) reductie 

hebben we in 2017 ook weer gehaald bij bedrijven/kantoren. 

Ook in 2018 moeten we weer stevig aan de slag om de 20 kton, bovenop de 41 kton die we nu al 

hebben behaald, te halen. In dit programma beschrijven we in hoofdlijnen waar we op in gaan zetten 

om dit te gaan halen.  

 

2 Onze strategie? 

De strategie hebben we bepaald op basis van de doelgroepen waar de meeste CO2 uitstoot is. 

 Bron: Klimaatmonitor 2017 

Omdat het grootste gedeelte (± 75%) van de totale CO2 uitstoot in Hilversum komt uit de gebouwde 

omgeving focussen we onze inzet ook in 2018 op het verduurzamen van: bestaande woningbouw 

(focus op particulier) én scholen, sportverenigingen, kantoren en media.  

Mobiliteit maakt ongeveer voor 25% van de totale CO2 uitstoot in Hilversum uit. In 2018 zullen we 

hier ook mee aan de slag gaan.  



De voorbereidende werkzaamheden in 2017 op het gebied van verduurzamen van particuliere 

woningbouw (zoals opstart VVE en monumenten projecten, goed markt aanbod, focus op 

energieneutrale woningen) zullen in 2018 de eerste resultaten gaan opleveren.  

Samen met het blijven aanjagen van de markt bij maatschappelijk vastgoed, kantoren en media en 

onze pro-actieve handhaving, verwachten we dat we ook  in 2018 de 20 kton bovenop de reeds 

bestaande 41 kton CO2 reductie gaan halen. Tegelijkertijd gaan we in 2018 ook kansen voorbereiden 

voor de jaren erna, zoals via de pilot aardgasvrije De Meent, de regionale Energietransitie visie, het 

onderzoeken van de mogelijkheden van een (regionaal) energietransitie fonds en het Grand Design 

Warmte Hilversum. 

Rolopvatting  

Particuliere woningbouw, maatschappelijke vastgoed, mobiliteit en bestaande kantoren/media zijn 

dus de belangrijkste focus gebieden om te komen tot de 100 kiloton CO2 reductie in Hilversum.  Uit 

ervaringen in provincies Friesland, Overijssel, gemeente Amsterdam en een eerste verkenning in 

Hilversum blijkt dat het aanjagen van bedrijven en bewoners cruciaal is om de investeringen in CO2 

reductie los te krijgen. Daar blijven we net als in 2016 en 2017 dus ook in 2018 vol op inzetten.  

 

 

Bij de energie transitie die nodig is om onze CO2 reductie doelen te halen is de burgerparticipatie van 

cruciaal belang. De Hilversum100 én de energie coöperatie Hilverzon zullen ook in 2018 de rol van 

het aanjagen van actieve participatie van de samenleving vervullen.  

  



Onze rollen: 

Daar waar de transitie niet vanzelf loopt springen we in waarbij we vooral de rol van: 

o Ondersteunen van actieve burgerparticipatie (Hilverzon, Hilversum100, aardgasvrij 

bouwen) 

o Aanjagen van investeringen in duurzaamheid via green deal coaches Media en 

kantoren, aanjagers maatschappelijk vastgoed 

o facilitator zoals via het verstrekken van duurzaamheidsleningen particulieren en 

maatschappelijk vastgoed 

o regisseur zoals bij het grand design warmte en de daarbij behorende wijkaanpakken 

o kaderstellend én inspirerend zoals bij de regionale energietransitie visie 

Regeerakkoord 

Het klimaat doel van het nieuwe Regeerakkoord en de voorgestelde maatregelen kunnen bijdragen 

aan het versnellen van onze ambities. Als nieuw tussen doel heeft het kabinet 49% CO2 reductie in 

2030 vastgesteld. In de gebouwde omgeving zijn de focus gebieden: optimalisatie energiegebruik 

kantoren, isolatie woningen, warmtenetten en warmtepompen, zuiniger nieuwbouw. De keuzes van 

onze strategie sluiten hier nauw op aan. De volgende – door het nieuwe kabinet -  voorgestelde 

maatregelen hebben in potentie (afhankelijk van de snelheid en wijze van implementatie) van een 

positieve invloed op onze acties:  

 over vier jaar zullen nieuwe woningen en andere nieuwe gebouwen in de regel niet meer op 

gas verwarmd worden.  

Met onze acties gericht op het realiseren van een duurzaam warmtenet, verbeeld in het 

Grand Design Hilversum, spelen we hier al op in. 

 de markt voor het verduurzamen van de bestaande woningvoorraad wordt op gang 

gebracht. De verwachting van het kabinet is dat hierdoor de verduurzamingsmarkt meer op 

eigen benen staan.  

Afhankelijk van de impact van de maatregelen van het kabinet kan dit ons helpen bij het 

versnellen van een goed marktaanbod voor de particuliere woningvoorraad.  

 Uitgewerkt wordt welke vormen van gebouw-gebonden financiering gebruikt kunnen 

worden om besparingsopties aantrekkelijk te maken voor particuliere woningeigenaren. 

Dit helpt ons bij het stimuleren van de vraagkant bij het verduurzamen van de particuliere 

woning voorraad. 

 Met gemeenten, provincies, waterschappen en netbeheerders gaat het nieuwe kabinet per 

regio een plan voor verduurzaming van de gebouwde omgeving om te komen tot een 

programmatische aanpak met een optimale mix van energiebesparing, duurzame warmte en 

duurzame opwekking.  

Eind 2017 is de regionale energietransitie visie vastgesteld. Hiermee lopen we voorop en 

willen we met het Rijk snel tot afspraken komen voor ondersteuning van onze regionale visie. 

 De aansluitplicht van gas wordt vervangen door een warmterecht, waarmee eindgebruikers 

aanspraak kunnen maken op een aansluiting op een (verzwaard) elektriciteitsnet of een 

warmtenet. 

Hiermee komt de realisatie van een duurzaam Hilversums warmtenet dichterbij 

 In lijn hiermee worden de energieprestatie-eisen voor nieuwbouw verder aangescherpt en 

zal in nieuwbouwwijken niet meer standaard een gasnet worden aangelegd. 

 Er komt een aparte regeling voor energiecoöperaties die het mogelijk maakt dat 

omwonenden makkelijker kunnen participeren in duurzame energieprojecten in hun directe 

omgeving. 



Deelname van nog meer bewoners in Hilversum aan de collectieve zonnepaneel projecten 

van Hilverzon zal hierdoor kunnen toenemen. 

Voor mobiliteit zijn de focus gebieden van de nieuwe regering: zuiniger banden, Europese normen, 

elektrische auto’s, biobrandstoffen en maatregelen steden. Het kabinet streeft naar ‘een slim en 

duurzaam vervoerssysteem waarvan de delen naadloos op elkaar aansluiten’. Maatregelen hiervoor 

worden niet expliciet genoemd in het regeer akkoord. Dit sluit aan bij onze strategie om te gaan 

werken aan een schone, slimme en zuinige stadsdistributie.  

 

4 Acties in 2018  

We beschrijven de acties op hoofdlijnen binnen de drie sporen zoal we die in het programma 

‘Duurzaam Hilversum 2016-2020’ beschreven hebben. En we voegen er een extra spoor aan toe.  

Spoor 1: Hilversum100 en Green Deals 

Hilversum100 

Met de Hilversum100 (voorheen: Energieplatform) en de door hen georganiseerde challenge en het 

event op 10/10/17 hebben we echt iets in beweging gebracht. Bewoners weten inmiddels wat er in 

Hilversum gebeurt op het gebied van CO2 reductie en er zijn veel ideeën ingebracht. Ook in 2018 

willen we met deze beweging van onderop verder doorzetten door opnieuw een challenge uit te 

schrijven en een inspirerend duurzaamheid event te organiseren. We willen de betrokkenheid van 

partners vergroten.  

Voor de bestaande Green deals (Hilverzon, Kantoren en Media) blijven we ons pro-actief inzetten om 

te zorgen dat de deals blijven bijdragen aan onze doelen.  

Green deal Hilverzon 

De inzet van het uitgebreide sociale netwerk van energie coöperatie Hilverzon is van cruciaal belang 

voor het realiseren van de energietransitie in Hilversum. Zij zitten in haarvaten van samenleving en 

kunnen via hun ambassadeurs in de wijken een belangrijke bijdrage aan de betrokkenheid van de 

bewoners bij de transitie.  Een studie van de VNG ondersteunt de cruciale rol van energie 

coöperaties bij het bereken van CO2 reductie doelen. Immers, de energie transitie gaat niet alleen 

maar om techniek en held, maar vooral ook om het ‘willen’ en kunnen van bedrijven in bewoners. 

Door de 5 succesvolle coöperatieve zonnedaken projecten én de energie bespaar avonden van 

Hilverzon is er veel betrokkenheid van bewoners én bedrijven bij de energie transitie gecreëerd. In 

2018 gaan we nog meer resultaten ‘oogsten’. In 2018 zet Hilverzon in op: Uitbreiding focus (naast PV 

ook isolatie: op weg naar energieneutraal), opschaling naar regionaal niveau en daardoor verdere 

professionalisering zijn noodzakelijk. 

 

Green deal Media en Kantoren 

Afgelopen jaar hebben we gezien wat het effect is van de inzet van aanjagers voor kantoren en 

media: zij hebben ervoor gezorgd dat er, naast onze pro-actieve handhaving, zo’n 50 bedrijven 

energiebesparende maatregelen genomen hebben.  Zoals hierboven aangegeven: het aanjagen, 

naast onze handhaving, van bedrijven om te investeren in CO2 reductie is cruciaal, daarom blijven we 

ook in 2018 inzetten op aanjagers media en kantoren.  

 

Nieuwe Green deals 



We verwachten green deals met scholen (in het kader van het project ecoschools, (zie verder) en 

mobiliteit.  

Slimme, zuinige en schone stadsdistributie 

Op basis van een eerste verkenning 2017 weten we dat er enkele partijen in Hilversum eerste 

stappen gezet hebben om pakket en goederen vervoer te verduurzamen. Via een aantal concrete 

pilots willen we concrete CO2 reductie kansen benutten en zo  de eerste stappen zetten naar de 

ontwikkeling van een slim (o.a. bundelen goederen stromen) en schoon (CO2, geluid, NOx, fijn stof) 

stadsdistributie systeem. Als we in 2018 partners in Hilversum vinden die hier pro-actief mee aan de 

slag willen zetten we in op een Green deal duurzame mobiliteit. Uiteraard in afstemming met onze 

structuurvisie verkeer en vervoer en ons economisch beleid. 

Spoor 2: Gemeente als voorbeeld en inspiratie 

Al jaren zetten we ons als eigenaar van vastgoed, mobiliteit én als inkopende partij in om duurzamer 

te worden. Voor onze bedrijfsvoering zijn we ambitieus (in 2020 een energieneutrale 

bedrijfsvoering).  Daarom blijven we lijn van afgelopen jaren op verschillende thema’s verder 

doorzeten: duurzaam en fairtrade inkopen, verduurzamen wagenpark, duurzame openbare ruimte, 

zonnepanelen op onze daken, energie actie plannen gebouwen. Ondanks onze acties blijkt keer op 

keer dat weinig bekend is wat we doen. Daarom zullen we in 2018 onze acties aansprekender maken 

en beter communiceren. 

Spoor 3: Gemeente steunt maatschappij om te verduurzamen 

Duurzaam wonen bij particuliere woning eigenaren 

Afgelopen jaren hebben we gemerkt hoe ontzettend lastig het is om individuele woning eigenaren in 

beweging te krijgen om meer te investeren in meer dan enkelvoudige maatregelen (zoals alleen 

zonnepanelen of spouwmuur isolatie), maar te komen te een stapsgewijze aanpak naar 

energieneutrale woningen. Voor particuliere woningeigenaren is er in onze regio nog steeds een te 

beperkt aanbod vanuit de markt. Dat maakt dat we blijven investeren in het in beweging krijgen van 

de vraag- en aanbodkant. We blijven inzetten op de projecten gericht op VVE’s en monumenten. 

Voor wat betreft het aanbod vanuit de markt- zien we een belangrijke rol voor een gebundeld en 

maatwerk aanbod voor bewoners. Mogelijk kan de stichting 035energie (samenwerkende 

marktpartijen) hier een belangrijke bijdrage aan leveren.  

Het thema aardgasvrij, dat dit jaar op de maatschappelijke agenda is gekomen, biedt concrete 

handvatten om – met name – op wijkniveau het gesprek met de bewoners aan te gaan over de 

energietransitie voor hun huishouden. 

De drie woningbouwcorporaties hebben afgelopen jaren – en blijven dat de komende jaren ook nog 

doen (zie de prestatieafspraken met de corporaties)-  al stevig geïnvesteerd in energiezuinige en  

gezonde woningen met een lagere energie rekening. 

Maatschappelijk vastgoed: focus op Eco-Schools Hilversum en duurzame sportverenigingen 

Net als bij de duurzaamheidslening particuliere woningbouw is een aanloop periode bij de 

duurzaamheidslening van maatschappelijk vastgoed te zien. In 2017 waren er 2-3 aanvragen voor de 

lening.  Afgelopen jaar hebben we gezien wat het effect is van de inzet van aanjagers voor 

maatschappelijk vastgoed: zij hebben ervoor gezorgd dat zo’n 10 scholen en sportverenigingen aan 

de slag zijn gegaan met het verduurzamen. We blijven dus inzetten op het aanjagen van scholen en 

sport verenigingen verwachten daarom in 2018 meer aanvragen voor de duurzaamheidslening. Bij 

scholen kiezen we het concept van Eco-Schools. Hiervoor zetten we de extra middelen (€ 80.000) in 

die de Raad bij de Kadernota voor heeft vrijgemaakt. 



Spoor 4: aardgasloze wijken en aardgasloze grote projecten 

Omdat de transitie naar aardgasloze/vrije wijken een grote en complexe opgave is benoemen we dit 

als nieuw spoor. 

Samenwerking met regio (energiestrategie RSA 24 november), Servicepunt Duurzame Energie en met 

Smart Energy Cities (Meent van gas los). Bij stedenbouwkundige is de uitdaging groot om waar dat 

nog kan bij te sturen richting aardgasvrij, omdat  we moeten manoeuvreren tussen reeds lopende 

afspraken met ontwikkelaars en wat wettelijk mogelijk is. 

Regionale energietransitie  

In regio verband is eind 2017 de regionale energiestrategie vastgesteld waarin de hoofdlijnen wordt 

geschetst waarlangs we het doel, 2030 klimaatneutraal, gaan halen. Met name het deel van de 

aardgasvrije wijken biedt kansen om regionale kennis, menskracht en ervaring in te zetten voor onze 

wijkaanpak.  

De transitie naar aardgasvrij en het zoeken naar nieuwe – duurzame – bronnen van warmte is niet 

alleen een Hilversumse opgave, maar vooral een regionale opgave. Daarom willen we de projecten 

die benoemd zijn het Grand Design Warmte Hilversum lokaal uitvoeren, maar verrijken met 

regionale kennis en ervaring.  

Ook de vraag of en op welke  manier we als lokale/regionale overheid moeten helpen bij het slechten 

van – eventuele – financiering problemen, gaan we op regionale schaal bekijken. Uit ervaringen 

elders blijkt dat een groter schaalniveau nodig is om als overheid actief te zijn met 

financieringsinstrumenten. 

 

4 Duurzaamheid in breder perspectief 

De energie transitie heeft linken met ander gemeentelijk beleid. Daarom zullen we in 2018 aanhaken 

bij de volgende thema’s: 

 Klimaatadaptatie 

 Luchtkwaliteit 

 Gezondheid (GGD, Ecoschools, natuur als het groene goud) 

 Omgevingsvisie 

 Circulaire economie (ook op regionale schaal) 

 

  



5. Financiën 

Het Jaarplan 2018 Duurzaam Hilversum past binnen het financiële kader. Mogelijk leiden de verdere 

ontwikkeling van de aanpak aardgasvrije wijk, verkenning duurzame mobiliteit en/of initiatieven van 

derden in de loop van 2018 tot nieuwe plannen inclusief een financiële onderbouwing. Deze zullen 

dan aan het bestuur ter besluitvorming worden voorgelegd (eerst plan, dan geld). Daarbij verkennen 

we de mogelijkheden voor cofinanciering door derden of via de regio. Ook de vorming van een nieuw 

college in 2018 kan effect hebben op dit jaarplan.  

Budget in € 2018 2019 2020 

Programma 2016-2020:    

Expertise en uitvoering duurzaamheid 200.000 200.000 200.000 

Subsidie HilverZon 150.000 150.000 150.000 

H100 innovatie en stimulering 100.000 100.000 100.000 

Jaarrekening 2016:      

 overheveling 2016 duurzaamheidsbudget 
incl Anna’s Hoeve 

   

Kadernota 2017:    

 Wijkaanpak aardgasloos    

 Challenge H100 75.000   

 A17/59 versnellen verduurzamen scholen  56.000   

 A17/40 zon op gemeentelijk vastgoed 
(projectleiding) 

40.000    

 M17/55 doorgaan met verduurzamen 100.000   

Totaal 721.000 450.000 450.000 

 

 

Duurzaamheidsfondsen* in € 2018 2019 2020 

Revolverend fonds bestaande bouw, waaronder 
M17/55 doorgaan met verduurzamen 

   

Revolverend fonds maatschappelijk vastgoed dotatie 500.000   
*Dit betreft incidentele bijdragen  

 

Rendabele krediet Duurzaamheid 2017 2018 2019 2020 

A17/40 zon op gemeentelijk vastgoed* 100.000     

*Omdat dit een investering betreft, blijft het niet bestede deel in volgende jaren beschikbaar. 

 


